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The Origins of 
Puritan Politics 
in US Museums
Nation Building and “The 
Arts” from 1776 to 1806

Sheila K. Ho!man
Curcom, Chair of Subcommittee on Ethics; 
University of Massachusetts, Lowell, 
Massachusetts, USA

ABSTRACT

Established in 1776 by a Declaration of Independence from England, the 
early United States was in a unique cultural position. Much of what was 
considered art in Europe was condemned under religious moral codes 
and revolutionary fervor. Meanwhile the spirit of the Enlightenment 
encouraged the emerging nation to raise itself through scientific explo-
ration, one of the most famous being the Lewis & Clark Expedition from 
1804-1806. In this thirty-year period, the heady, sometimes volatile, 
combination of righteous morality and new-found power would forever 
mark the attitude towards “arts” in the United States and contribute 
to a unique iteration of museums and their practice. Using the first 
American science museum and art gallery, the Peale Museum, as a 
departure point, this paper explores the cultural environment of the 
early US to provide better insight on how early US religious attitudes 
continue to impact American museums. From modes of portraiture 
and the theater ban to the “Noble Savage”, these historical factors 



132

reveal a unique and complex foundation that continues to impact the 
nature of US museums. 
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RÉSUMÉ

Les origines de la politique puritaine des musées américains : la 

construction de la nation et « les Arts » de 1776 à 1806

Fondés en 1776 à la suite de leur déclaration d’Indépendance vis-à-vis 
de la Grande Bretagne, les États-Unis occupent durant ces premières 
années une position culturelle unique. Les codes moraux et religieux, 
aussi bien que la ferveur révolutionnaire, condamnent à cette époque 
l’art Européen. En même temps, l’esprit des Lumières encourage la 
nation émergeante à se développer par le biais de l’exploration scien-
tifique, ce dont témoigne l’Expédition Lewis et Clark de 1804 à 1806. 
Pendant cette période, la combinaison puissante et parfois versatile 
de la religion et du nouveau pouvoir marque fortement la définition 
des arts aux États-Unis, tout en contribuant à l’unicité des musées 
américains. Le premier musée de science et des beaux-arts aux États-
Unis, le Peale Museum, constitue le point de départ de cet article qui 
montre comment l’environnement culturel de la jeune nation imprègne 
encore le modèle actuel. Qu’il s’agisse du regard religieux sur le portrait 
et de l’interdiction du théâtre ou du concept du « noble sauvage », ces 
facteurs historiques continuent d’influencer les musées américains. 

Mots clés : Musée, Art, Histoire des États-Unis, Charles Willson Peale
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entertainments as other art forms

The First Museums of the US
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National Identity Without National Funding
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